
List Římanům - 1. Milováni Bohem, čteme Ř 1,1-7
čtvrtek 8.4.2021

V následujících biblických hodinách bych chtěl projít takové nejúplnější shrnutí poselství 
Nového zákona. Tím je list apoštola Pavla Římanům. Nechci předložit nějaký nový úplný 
výklad. Skvělých komentářů k tomuto význačnému biblickému dokumentu je na tisíce. 
List Římanů spíš použiji jako základ k připomenutí nejpodstatnějších biblických pravd. 
Z nového uchopení biblických pravd může vyrůst nový život a duchovní obnova na 
osobní rovině i  v církvi. Budu čerpat z knihy R. Cantalamessa „Život pod vládou Krista“.

Prvním bodem, od kterého se odvíjí pohled na poselství Listu Římanům je Boží láska k 
nám lidem. Pavel římské křesťany zdraví jako ty: „kdo jsou Bohem milováni...“ (v.7.). Tím 
nechce říct, že by v Římě byli nějací zvlášť výjimeční křesťané, kteří by si Boží lásku 
zasloužili více než jiní. Boží láska je základním kamenem křesťanského života vůbec. 
Jako jsme biologický život přijali skrze rodiče jako dar, který jsme si nijak nezasloužili, 
tak i Boží láska, která dává věčný život je svrchovaný Boží dar, ke kterému nemůžeme nic
přidat. To zaznívá i při příchodu Spasitele na svět. U Lukáše čteme andělské volání: 
„Sláva na výsosti Bohu a na zemi pokoj mezi lidmi; Bůh v nich má zalíbení.“ (Lukáš 2,14).

Ale!!! Pojem „Boží láska“ se stal bezmála křesťanskou frází a mnohokrát jsme jej slyšeli 
skoro jako ve staré dětské písničce „Má Pán Ježíš, má mě rád, dí to Písmo na stokrát“. 
Zdá se nemožné říct na toto téma něco nového. Mám za to, že nepotřebujeme slyšet 
nebo číst na toto téma něco nového. To, co potřebujeme, je vždy znova a znova 
skutečnost Boží lásky prožívat. Nejde jen o nějaké zvláštní zkušenosti v oblasti našich 
citů, nebo o výjimečné zážitky výjimečných osobností. Dobrým obrazem nám může být 
potřeba rostlin denně přijímat sluneční světlo. Někdy může rostlina přijmout jen velice 
málo, nebo spíš skoro nic ze slunečního světla a tepla. Představme si chladný zimní den,
kdy se paprsky Slunce mohou rostliny sotva dotknout a kromě trochy tepla z něj vlastně  
nemá nic, protože ji zima zbavila listů. Jindy zas naplno čerpá ze záře naší mateřské 
hvězdy. To může být třeba v krásném dni pozdního jara, kdy čerstvá zeleň naplno využívá
sluneční paprsky, aby je proměnila v nový růst těla rostliny. 

Boží láska je podobná slunečnímu světlu. Je tu vždycky, abychom z ní čerpali sílu, růst a 
naději. Někdy ji moc přijímat nedokážeme, jindy proudí do našich životů naplno. 
Potřebujeme se jí ale pořád vystavovat, stejně jako se rostliny vystavují slunci 
každodenně bez ohledu na počasí a roční dobu. Slunci Boží lásky se můžeme vystavovat
četbou a uvažováním nad mnoha z textů Písem, které o ní hovoří. Zvu vás na takovou 
procházku Písmem na téma Boží lásky. Nejprve se podívejme do Starého Zákona.

Hledat texty o Boží lásce ve Starém zákoně se zdá být těžké. Mnohým se jeví tato kniha 
jako plná nesrozumitelných a někdy i nemilosrdně krutých příkazů a podivných příběhů. 
Přesto Starý zákon připravuje cestu konečnému Božímu sebevyjádření. V listu Židům, 
který je sám o sobě takovým křesťanským kázáním na některá starozákonní témata, 
čteme: „Mnohokrát a mnohými způsoby mluvíval Bůh k otcům ústy proroků; v tomto 
posledním čase k nám promluvil ve svém Synu, jehož ustanovil dědicem všeho a skrze 
něhož stvořil i věky.“ (Židům 1,1-2). Posledním a naprosto srozumitelným Božím slovem 
je sám Pán Ježíš Kristus, největší Boží dar. V něm Pán Bůh dává sám sebe. Je to 
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největší a nejsrozumitelnější vyjádření Jeho lásky. Čím je ale připravováno toto konečné 
zjevení Boží lásky?

Můžeme začít už od stvoření. Porozumění biblickému poselství o stvoření se dnes 
soustředí třeba na obtížné otázky vztahu biblického vyprávění o stvoření k přírodním 
vědám. Tyto debaty sice mohou být zajímavé a možná i v něčem přínosné, ale nemělo by
se pod jejich nánosem ztratit to podstatnější. To podstatnější je význam celého Božího 
konání, nebo ještě přesněji řečeno, co dílo stvoření zvěstuje o Bohu. Už úvodní příběh 
o stvoření v prvních kapitolách je provázen stálým opakováním slov: „Viděl (Bůh), že to je
dobré.“ a vrcholí prohlášením: Bůh viděl, že všechno, co učinil, je velmi dobré...“ (Genesis 
1:31). Vyvrcholením celého díla stvoření je pak den odpočinku a oslavy: A Bůh požehnal 
a posvětil sedmý den, neboť v něm přestal konat veškeré své stvořitelské dílo. (Genesis 
2:3). Cílem stvoření je tedy zjevit Boží dobrotu. Stvoření není dílo nutnosti nebo náhody, 
ale dílo Lásky, které se chce sdílet. Bůh je dobro, které se chce rozdávat. 

Starý zákon dále přichází s obrazy Boží lásky, které jsou pak využívány i v evangeliu. 
Nejznámější evangelijní podobenství o marnotratném synu by se mělo jmenovat spíš 
„O milujícím otci“ Boží otcovská láska je už uvedena například v Jeremiášově proroctví. 
Bůh ústy proroka říká svému lidu: „Což je mi Efrajim syn tak drahý, dítě mého potěšení? 
Kdykoli však o něm mluvím, znovu a znovu si ho připomínám. Proto je mé nitro nad ním 
zneklidněno. Slituji, slituji se nad ním, je výrok Hospodinův.“ (Jeremiáš 31,20). Boží láska
si dělá starosti a někdy musí být i náročná a přísná. Všimněme si například slova z listu 
Židům: „Koho Pán miluje, toho přísně vychovává, a trestá každého, koho přijímá za syna.‘
Podvolujte se jeho výchově; Bůh s vámi jedná jako se svými syny. Byl by to vůbec syn, 
kdyby ho otec nevychovával?“ (Židům 12:6-7). Autor listu Židům  možná naráží 
na základní příběh Starého zákona o cestě Božího lidu do Zaslíbené země, která byla 
zároveň přísnou výchovou. Ale i když je někdy Boží láska přísná a náročná, pořád je to 
láska. I když někdy nemusíme přísné Boží výchově rozumět, pořád můžeme věřit, že 
jejím cílem je dobro a život.  

Boží láska má ale i mateřskou tvář, kterou najdeme také už ve slovech starozákonních 
proroků. U Izaiáše čteme: „Cožpak může zapomenout žena na své pacholátko, neslitovat
se nad synem vlastního života? I kdyby některé zapomněly, já na tebe nezapomenu“. 
(Izaiáš 49,15) a ještě: „Jako když někoho utěšuje matka, tak vás budu těšit. 
V Jeruzalémě dojdete potěšení.“ (Izaiáš 66,13). Mateřská láska je bezvýhradným přijetím
dítěte navzdory jeho slabostem a selháním. Možná by se dokonce dalo říct, že Bůh Bible 
se mnohdy projevuje víc jako matka než jako náročný a přísný otec. 

Posledním obrazem Boží lásky ve Starém zákoně je láska manželská. Jde o láskou 
spojenou s touhou. Jak říká prorok Sofonjáš: „Hospodin, tvůj Bůh, je uprostřed tebe, 
bohatýr, který zachraňuje, raduje se z tebe a veselí, láskou umlká a opět nad tebou jásá a
plesá.“ (Sofoniáš 3,17). Bůh volá na svůj lid jako na odcizující se milovanou. Proroku 
Jeremiášovi je řečeno „Jdi a provolávej v Jeruzalémě: Toto praví Hospodin: Připomínám 
ti zbožnost tvého mládí, tvou lásku před sňatkem, jak jsi za mnou chodila pouští, zemí 
neosívanou. (Jeremiáš 2,2). Také proroctví Ozeášovo ukazuje na příběhu o rozchodu a 
smíření mezi manželi drama manželské lásky ve vztahu Bůh - jeho lid. 
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Bible odkrývá Boží lásku na obrazech dobrého radujícího se tvůrce, milujícího otce, 
soucitné matky a toužícího manžela. Boží láska je všecko toto ale ještě víc. Boží láska je 
moc. O jakou jde moc? 

Apoštol Pavel v 5. kapitole svého listu Římanům říká: „Když jsme tedy ospravedlněni 
z víry, máme pokoj s Bohem skrze našeho Pána Ježíše Krista, neboť skrze něho jsme 
vírou získali přístup k této milosti. V ní stojíme a chlubíme se nadějí, že dosáhneme slávy
Boží. A nejen to: chlubíme se i utrpením, vždyť víme, že z utrpení roste vytrvalost, 
z vytrvalosti osvědčenost a z osvědčenosti naděje. A naděje neklame, neboť Boží láska 
je vylita do našich srdcí skrze Ducha svatého, který nám byl dán“. (Římanům 5,1-5) Boží 
láska je živá moc, která chce působit v našem životě. Je „vylita do našich srdcí skrze 
Ducha svatého, který nám byl dán“, říká Pavel. To se projevuje i na rovině lidské 
zkušenosti. Dovolím si s vámi sdílet jeden záznam takové zkušenosti člověka, který jí byl
hluboce a na celý život zasažen. Nebudu to vyprávět proto, abych někoho dával 
za příklad nebo dokonce naznačoval, že bychom to také tak měli mít. Rozumějte tomu 
jako povzbuzení, že Bůh chce s námi sdílet svou lásku osobně. Tedy onen neznámý 
křesťan, kterého ani Rainero Cantalamessa (autor knihy, ze které čerpám, neuvádí 
jménem) si zapsal:

„Jedné noci jsem pocítil velkou Otcovu něhu, halila mne svým sladkým a jemným 
dotykem; bez sebe jsem poklekl na zem a schoulen ve tmě jsem se s bušícím srdcem 
zcela odevzdal jeho vůli. A Duch mne uvedl do tajemství lásky Trojice. Strhující vzájemné
darování sebe sama a přijímání se navzájem procházelo i skrze mne; od Krista s nímž 
jsme byl spojen, k otci a od Otce k Synu. Ale jak vyjádřit nevyjádřitelné? Neviděl jsem nic, 
ale bylo to mnohem víc než vidět, moje slova nedokáží vypovědět onu jásavou radost 
opětování, vzmachu, přijímání a darování. V této výměně proudil od Jednoho k Druhému 
intenzivní život, jako vlahé mléko prýštící z matčina ňadra do úst sajících ono blaho. To 
já byl tím dítětem a bylo jím celé stvoření, které má účast na životě království a slávě, 
protože bylo obnoveno Kristem. Otevřel jsem Bibli a četl..." 

Toto bylo svědectví člověka, který byl na chvíli pozván do Božího domu, jenž obývá Svatá
Trojice. V něm Bůh sám v sobě sdílí lásku a jeho děti jsou v bezpečí stejně, jako jsou 
v bezpečí děti u rodičů, kteří se mají navzájem rádi. 

Vyslechněme ještě svědectví od jednoho z duchovních otců současného 
evangelikalismu, anglického nezávislého kazatele Johna Bunyana (1628-1688). On o své
zkušenosti s Boží láskou vylitou do srdce píše: „Úpěnlivě jsem hledal Boha, prose ho: 
„Ukaž mi, miluješ li mne milováním věčným“ (Jer 31,3).“ V jeho duši rozlila se sladká 
odpověď: „Milováním věčným miluji tě.“  Ale druhého dne se obnovily útoky Satanovy a 
za hodinu Bunyan dvacetkrát padal a vstával. Avšak po několika dnech slyšel v srdci 
Boží hlas: „Já jsem tě miloval, i když jsi zhřešil, miloval jsem tě předtím, miluji tě dosud a 
milovati tě budu na věky.“ (podle knihy „Cesta křesťana a poutníků“ do J. Bunyana, 
vydané v roce 1900 A. Adlofem).

Zkušenosti druhých nejsou od toho, abychom jim je záviděli nebo se trápili nebo se 
dokonce zlobili, že my je nemáme nebo jsme je nikdy neměli. Možná by nám mohl 
pomoci takový biblický obraz. Tím by mohl být příběh o Mojžíšově vyslání zvědů 
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do Zaslíbené země, jak jej najdeme ve 4. knize Mojžíšově ve 13. kap. Cílem jejich mise 
bylo povzbudit ostatní na cestě do Zaslíbené země. Jak řekl jeden z účastníků této 
výpravy, Boží věrný Káleb: „Vzhůru! Pojďme! Obsadíme tu zemi a jistě se jí zmocníme.“ 
(Numeri 13,30). I my můžeme být účastníky Boží lásky vylité do našich srdcí, dříve nebo 
později a možná každý jiným způsobem. Ale jak řekl Káleb: „JISTĚ“ protože Bůh je dobro,
které se chce sdílet. 

Na závěr ještě pohleďme na věrnost a vytrvalost Boží lásky, od které nás nemůže 
odloučit ani smrti (viz. Ř 8,37-39). Tato Pavlova myšlenka má své kořeny v evangeliu. 
Evangelia to ukazují na příbězích o vzkříšeních mrtvých, která způsobil Pán Ježíš. 
Nejprve si povšimněme vzkříšení syna chudé vdovy z městečka Naim, jak jej popsal v 7. 
kapitole evangelista Lukáš. Příběh je zajímavý tím, že hovoří o pohnutce Pánova jednání: 
Když ji Pán uviděl, bylo mu jí líto a řekl jí: „Neplač!“ (Lukáš 7,13). Tato pohnutka je lítost 
nebo také soucit s údělem chudé vdovy, která přišla o jedinou oporu. Podobně 
v známém příběhu o vzkříšení Lazara čteme: „Ježíš, znovu rozhorlen, přichází k hrobu..“ 
(Jan 11,38). Zde můžeme dokonce ucítit něco z Ježíšova svatého hněvu proti odporné a 
ničivé moci smrti, hněvu, který je proti všemu, co kazí nebo ničí jeho stvoření. Boží hněv 
je tak jen rubem Jeho lásky. 

Zakončeme odkazem z Žalmu 136, kde se jako refrén opakuje: „Jeho milosrdenství je 
věčné". Můžeme si uvědomit, že nejde jen o zbožnou výplň nebo básnický obraz, ale o  
skutečnost, kterou musíme dnes a denně přijímat do svých životů, podobně jako se 
rostliny dnes a denně vystavují světlu a teplu Slunce. Jde o to, abychom udrželi směr 
k Boží budoucnosti, kde slovy jedné písně: „Láska odmění lásku a věčný zavládne mír.“ 
Amen
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